
بیت کوین قیمت ۹۰ هزار دلاری را 
تجربه کرد

بیت کوین بعد از انتخابات ریاست جمهوری آمریکا به رکورد ۹۰ هزار و ۱۰۰ دلار رسید.
به گزارش ایســنا، بیت کوین روز گذشته در بحبوحه رشد گسترده بازار ارزهای دیجیتال پس 
از انتخــاب مجــدد دونالد ترامپ، به بالاترین ســطح تاریخ خود یعنی ۹۰ هــزار و ۱۰۰ دلار 
رسیــد. این نقطه عطف در حالی رخ داد که علاقه ســرمایه گذاران به دارایی های دیجیتال، به 
دلیل خوش بینی در بازارهای ارزهای دیجیتال، همچنان در حال افزایش است. مارکت نوشت، 
بیت کوین در ساعت ۳ و 55 دقیقه بعدازظهر به وقت شرقی با ۱.۳۸ درصد افزایش به ۹۰ هزار 
و ۱۰۰ دلار رسید، در حالی که اتریوم )ETH( با کاهش ۲.۲۲ درصدی معامله شد و به قیمت 
۳۲۹۷ دلار فروخته شــد. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهــای دیجیتال در حال حاضر ۲.۸۷ 
تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نســبت به روز قبل ۳.۴۱ درصد کمتر شــده است. 
در حــال حاضر 5۹.۷۸ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین اســت که ۰.۸۴ 
درصد افزایش روزانه را ثبت کرده است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۳۱5.۰۸ میلیارد دلار اســت که ۲.۱۲ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر 
متمرکز در حال حاضر ۱5.۱۲ میلیارد دلار است که ۴.۸۰ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 
ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام ســکه های پایدار اکنون ۲۸۶.۱۸ میلیارد دلار اســت که 

۹۰.۸۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

صعود تورم بزرگترین اقتصاد اروپا به ۲ 
درصد

تورم بزرگترین اقتصاد اروپا در ماه اکتبر به ۲ درصد رسید و به صورت ماهانه شــاخص قیمت 
مصرف کننده )CPI( به میزان ۰.۴ درصد صعود کرد. به گزارش ایســنا، اداره آمار فدرال آلمان 
اعلام کرد که قیمت انرژی در آلمان به طور ســالانه به میزان 5.5 درصد کاهش و قیمت مواد 
غذایی ۲.۳ درصد افزایش یافت همچنین قیمت خدمات چهار درصد صعود کرد. بر اساس آمار 
ارائه شــده شاخص قیمت مصرف کننده اصلی، بدون احتساب غذا و انرژی در ماه اکتبر ۲۰۲۴ 
نسبت به ماه اکتبر ۲۰۲۳ به میزان ۲.۹ درصد افزایش یافت. روث برند، رئیس اداره آمار فدرال، 
خاطرنشان کرد: تورم در ماه اکتبر ۲۰۲۴ به ویژه با افزایش قیمت مواد غذایی و افزایش مداوم 
قیمت های بالاتر از حد متوســط  برای خدمات تقویت شد. در مقابل، افزایش قیمت های انرژی 
بار دیگر اثر کاهشی بر نرخ تورم در اکتبر ۲۰۲۴ گذاشت اما این تاثیر نسبت به ماه های گذشته 
کمتر بود. بیزنس گزارش کرد، نرخ تورم در ماه سپتامبر ۱.۶ درصد و در ماه آگوست ۱.۹ درصد 
بود اما از ۳.۸ درصد ماه اکتبر ۲۰۲۳ کاهش یافت. در مقایســه با سپتامبر ۲۰۲۴، قیمت های 
مصرف کننده در اکتبــر ۲۰۲۴ به طور ماهانه ۰.۴ درصد افزایش یافت. به گفته اقتصاددانان، 
شــرکت های بخش خدمات از افزایش هزینه های دســتمزد آسیب دیدند، اما به دلیل تلاش 
اقتصادی آلمان، بعید اســت این روند ادامه یابد. یورگ کرامر از کامرز بانک می گوید: اقتصاد 
ضعیف احتمالا قیمت ها را در ماه های آینده مهار می کند، بنابراین به تدریج نرخ تورم خدمات 
را پایین می آورد. مشکلات و کمبودهای زنجیره تامین در پایان همه گیری ویروس کرونا تورم 
را تحت تاثیر قرار داد، همچنین با درگیری روسیه و اوکراین در فوریه ۲۰۲۲ تشدید شد زیرا 

قیمت انرژی به شدت افزایش یافت به ویژه در آلمان که به گاز وارداتی روسیه وابسته بود.

یک شــرکت دانش بنیان با حمایت هــای صندوق نوآوری و شــکوفایی موفق به 
توســعه فرمولاسیون افزایش ظرفیت تولید فرآورده های شیمیایی شوینده، پاک 
کننده و روان کننده شــده است که موجبات بی نیازی مراکز صنعتی و کارخانه ها 
از بخش واردات این محصولات را فراهم کرده است. به گزارش ایسنا، سیدحسین 
اسماعیل نژاد، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان درباره آغاز فعالیت های این شرکت 
اظهار کرد: شــرکت ما در ســال ۱۳۷۸ تاسیس شده اســت. فعالیت این شرکت 
دانش بنیان، فرمولاسیون فرآورده های شیمیایی است؛ البته بیشترین تمرکز ما بر 
تولید پاک کننده ها اســت و به تازگی هم در حال فرمولاسیون یکسری محصولات 
جدید هســتیم. وی با اشــاره به اینکه کاربردی شدن محصولات این شرکت ابتدا 
از طریق مشــکلات یک کارخانه آغاز می شود، در خصوص اقدامات انجام شده در 
جهت به کارگیری محصولات تولید شده این شرکت دانش بنیان افزود: یک کارخانه 
با داشتن مشکلاتی در زمینه پاک کنندگی قطعه ها و ماشین آلات با ما وارد گفتگو 
می شود. بعد از بازدید و برگزاری نشست هایی با قسمت فنی این کارخانه، اطلاعاتی 
کســب می کنیم و با توجه به مواد خارجی که مصرف می کنند، فرمول مشابهی را 
ابداع کرده و در اختیار آن ها می گذاریم. اســماعیل نژاد ادامه داد: به محض تثبیت 
و تایید فرمول، کارخانه ها آن را خریداری می کنند. در چنین شــرایطی سیســتم 
بازرگانی و فروش ما به صورت خودکار شــرکت های مشــابه را پیدا می کند که به 
آنها کالا بفروشد. مدیرعامل این شرکت دانش بنیان درباره ادامه روند همکاری خود 
با شرکت های دیگر، خاطرنشــان کرد: ادامه فعالیت های ما به این شکل است که 
بعد از حل مشــکلات آن شرکت، مشکلات دیگری را به ما ارجاع می دهند و حتی 
شرکت های دیگر را به ما معرفی می کنند که ما با آنها وارد گفتگو شویم و فرآورده 
مورد نیاز آن شــرکت را تولید و عرضه کنیم. وی با اعلام اینکه اساس فعالیت های 
این شــرکت دانش بنیان تولید فرآورده های شیمیایی قابل اســتفاده شرکت ها و 
کارخانه ها است، خاطرنشان کرد: شــرکت ها خیلی به فرآورده های جدید رغبتی 
نشــان نمی دهند. در همین راســتا برخی از فرآورده هایمان بر اساس مشخصات 
ارســالی کارخانجات همراه با ابداعات بومی سازی است. اسماعیل نژاد درباره نقش 

شــرکت دانش بنیان خود در اشتغالزایی و افزایش به کارگیری نیروی متخصص 
بیان کرد: شــرکت ها هر چه گسترده تر شوند، اشتغالزایی هم در آنها افزایش پیدا 
می کنــد، اما با توجه به فعالیت ما که فرمولاسیون کردن مواد شیمیایی اســت، 
رشد و گسترده شدن فعالیت های ما وابسته به درخواست ها و نیاز مشتری هاست. 
به گفته وی، در زمان تاسیس این شــرکت ۴ نفــر در آن در حال فعالیت بودند، 
اما در حال حاضر به ۲۰ نفر رسیده اســت. مســلما افزایش میزان تولیداتمان به 
اشتغالزایی بیشــتری در شــرکت می انجامد که البته این اتفاق به جذب بیشتر 
مشتری ها و کارخانه ها بستگی دارد. مدیرعامل این شرکت دانش بنیان در خصوص 
نقش حمایت های صندوق نوآوری و شــکوفایی در تولید محصولات این شرکت، 
تاکید کرد: کمک های مالی صندوق نوآوری و شــکوفایی در تولید محصولات ما 
بسیار مؤثر بود. وام هایی که از ســمت بانک ها به شــرکت اعطاء شــد یا معرفی 
شرکت ما به صندوق پژوهش و فناوری شریف همگی باعث افزایش سرعت سرمایه 
گذاری این شرکت شد. وی در همین رابطه افزود: با توجه به اینکه کارخانه ها در 
پرداخت حق الزحمه شــرکت ها تعلل می کنند و ما هم مجبور هستیم مواد اولیه 
را نقد بخریم، به همین دلیل اعطای این تســهیلات به شــرکت های دانش بنیانی 
چون ما اتفاق بسیار مثبت و مؤثری است.به نقل از صندوق نوآوری، اسماعیل نژاد 
درباره اثرگذار بودن حمایت های مالی نهادی چون صندوق نوآوری و شــکوفایی 
خاطرنشان کرد: فعالیت های نهاد مالی ای همچون صندوق نوآوری و شکوفایی در 
افزایش تولید محصولات ما بسیــار اثرگذار بود. از آنجا که تولیدکننده هر چقدر 
بیشتر سرمایه داشته باشد، می تواند سریعتر به اهدافش برسد، بنابراین اعطای وام 
۳ میلیارد تومانی از ســمت صندوق باعث شد یکی از پروژه های ما دو سال زودتر 
آغاز شود. ما با آن ســرمایه توانستیم وسیله مورد نیاز تولیدات خود را خریداری 
و طرح توســعه مان را کامل کنیم. وی خاطرنشــان کرد: ما به عنوان یک شرکت 
دانش بنیان ســعی می کنیم که با جذب منابع، کار خود را توسعه دهیم. به همین 
دلیل هر ســرمایه ای که از صندوق دریافت کردیــم، آن را در خرید موارد اولیه و 

توسعه طرح هایمان هزینه کردیم.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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سید حســن خمینی از فیلترینگ و ممیزی ســخت گیرانه بر کتاب ها انتقاد کرد. به گزارش ایســنا،  حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی در آیین 
تجدید میثاق مدیران فرهنگی، دست اندرکاران هفته کتاب، کتابداران با آرمان های امام خمینی گفت: برای چاپ 5۰۰ جلد کتاب، ممیزی سخت گیرانه اعمال 
می شود، اما همان کتاب به صورت فایل پی دی آف به طور وسیع منتشر می شود. امروز بحث بر سر بودن یا نبودن فیلترینگ مطرح است، اما در همین شرایط 

قریب 5۰ میلیون نفر عضو تلگرام هستند!

www.sobh-eqtesad.ir

انتقاد سید حسن خمینی از فیلترینگ و ممیزی سخت گیرانه 
بر کتاب ها

info@sobh-eqtesad.ir

درخواست شورای گفتگو دولت 
و بخش خصوصی از وزیر صمت 

درباره صادر کنندگان قیر

رئیــس اتاق بــازرگانی و دبیر شــورای گفتگو دولت و بخــش خصوصی در 
نامه ای به وزیر صمت خواســتار اجرای مصوبه این شــورا در زمینه شیوه رفع 
تعهد ارزی صادرکنندگان قیر شــد. یه گزارش ایسنا، ''بازگشت ارز حاصل از 
صادرات شرکت های تولیدکننده هیدروکربن و قیر'' موضوعی است که توسط 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان قیر و مســئولان ذی ربط بارها مطرح شــده 
است. حدوداً اواسط شهریور ماه بود که محسن پاک نژاد )وزیر نفت( در نامه ای 
خطاب به رئیس کل بانک مرکزی، از مشکلات پیش آمده در این حوزه گلایه 
و اعلام کرد: تفاوت نرخ ارز قابل عرضه در تالار حواله ارزی )نیما( و قیمت ارز 
معامله شده توسط اشــخاص معاف از عرضه  ارز صادراتی به تالار حواله ارزی  
منجر به کاهش توجیه اقتصادی فعالیت بنگاه های تولیدکننده هیدروکربن و 
قیر شده است.در واقع تولیدکنندگان بایستی برای وا ردات مواد اولیه شان باید 
ارز گران تــری را تهیه کنند اما بعد از صادرات، ارز خود را ارزان تر بفروشــند. 
موضــوعی که به گفته مســئولان وزارت نفت  صــادرات محصولات تولیدی 
این واحدها توســط شرکت های غیر رسمی که عدم پایبندی آن ها به ضوابط 
بازگشت ارز بیش از ســایرین )و به ویژه نسبت به واحدهای تولیدی رسمی( 
محتمل اســت، شدت گرفته است. بیشتر بخوانید؛  درخواست از بانک مرکزی 
برای اصلاح شیوه رفع تعهدات ارزی صادرکنندگان طبق پیشنهاد وزارت نفت 
بــه منظور رفع معضلات مذکور، »ایفای تعهــدات ارزی حاصل از صادرات با 
اســتفاده از واردات«  برای دو گروه مذکور امکان پذیر شــود و موضوع مورد 
بررسی و تصمیم لازم از طریق بانک مرکزی صورت پذیرد. این پیشــنهاد در 
جلســه اخیر شورای گفتگو دولت و بخش خصوصی مطرح و مصوب شده بود 
که:وزارت صمت با برگزاری نشستی با حضور نمایندگان وزارت امور اقتصادی 
و دارایی،  بانک مرکزی،  گمرک جمهوری اسلامی ایران،  سازمان توسعه تجارت، 
اتاق بازرگانی ایران و دیگر نهادهای دولتی مرتبط و ذی نفعان بخش خصوصی 
از جمله انجمن قیر ایــران و اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و 
پتروشیمی، لیست صنایع و صادرکنندگان مشمول ماده ۱۱ قانون برنامه هفتم 
پیشرفت مصوب ۱۴۰۳ را تهیه و جهت تصویب به هیئت وزیران ارسال نماید. 
همچنین نتایج آن را در جلسه آتی شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 
ارائه نماید. این جلسه در تاریخ ۱۴ آبان ماه برگزار شده بود و روز گذشته صمد 
حســن زاده رئیس اتاق ایران و دبیر شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 
در نامه ای به وزیر صمت از وی خواسته است که با عنایت به مصوبه این شورا،  

اقدامات متقضی در راستای اجرای مصوبه را انجام  بدهد.

گمرگ ایران خبر داد

جزئیات جدید از پرونده 
خودروهای وارداتی قاچاق در 

سال ۹۶
گمرک ایران در واکنش به حواشی 
مطرح شــده در رابطه بــا پرونده 
خودروهای وارداتی قاچاق در سال 
۱۳۹۶، جزئیات جدیــدی از این 
پرونده را منتشر کرد که بر اساس 
این جزئیات در پرونده مربوطه ۹۹ 
متهم وجود دارد. به گزارش ایسنا، 
گمرک ایــران در رابطه با حواشی 
اخیــر درباره پرونــده خودروهای 
وارداتی قاچاق در ســال ۱۳۹۶، برای نخستین بار جزئیات بیشتری از پرونده 
معروف به قاچاق خودرو را منتشر و اعلام کرد: در خصوص کشف فساد و اعلام 
جرم در این پرونده، نخستین بار گمرک تخلفات ثبت سفارش خودرو را اعلام 
جرم و به عنوان شــاکی پرونده در جلســات دادگاه از حقوق دولت دفاع کرد. 
در توضیحات گمرک ایران آمده است: در مورد پرونده مربوط به تخلفات ثبت 
ســفارش خودرو در ســال ۱۳۹۶ خود گمرک اولین بار در خصوص تخلفات 
صــورت گرفته اعلام جرم و پیگیری کرده اســت. لذا هیچ یک از مســئولین 
گمرک جمهوری اسلامی ایــران در این پرونده متهم نبوده و حتی هیچگونه 
قراری نیز در این خصوص صادر نشده است. بر اساس این گزارش، گمرک به 
عنوان یک سازمان تخصصی و شاکی پرونده در ارائه مستندات لازم با مراجع 
قضایی همکاری و همراهی مطلوب دارد و در جلسات دادگاه به عنوان شاکی 
پرونده از حقوق دولت دفاع می کند که کشف و اقدام به موقع گمرک در اعلام 
جرم با همکاری بسیار خوب مراجع قضایی، نقطه درخشانی در قاطعیت یک 
سازمان دولتی در مبارزه با فساد به شمار می رود. توضیحات کامل گمرک در 
خصوص این پرونده به شــرح زیر است: »پرونده مربوط به ثبت سفارش های 
خودرو مرتبط با ســال ۱۳۹۶ به موجب گزارش های وقوع جرم قاچاق تنظیمی 
توسط گمرکات اجرایی ذیربط )۱۴ گمرک( و تجمیع گزارش های وقوع جرم، در 
شعبه پنجم بازپرسی دادسرای کارکنان دولت مطرح و مورد رسیدگی قرار گرفته 
و در این راستا گمرک به عنوان شاکی و تهیه کننده اعلام جرم، در شعبه پنجم 
بازپرسی حاضر و به عنوان سازمان مطلع و مامور وصول دولت، توضیحات لازم 
در خصوص موضوع حادث شده را ارائه و در این زمینه همکاری لازم با مرجع 
قضایی کرده است و به صورت مستمر پیگیری های لازم معمول داشته است. در 
نهایت پرونده منجر به صدور کیفرخواست علیه ۹۹ نفر از متهمین مربوطه صادر 
شده است و حتی در متن کیفر خواست آمده: گمرک در راستای وظایف ذاتی 
و قانونی خود تمامی تشریفات مقرر در قانون را پس از اخذ مجوزهای قانونی و 
مقرراتی و دریافت تاییدیه سیستمی مجوزها انجام و نسبت به ترخیص خودروها 
اقدام کرده و هیچگونه فعل یا ترک فعلی که موجبات نقض تشــریفات قانونی 
مربوط به واردات خودرو شود را مرتکب نشده و هیچگونه تخلفی متوجه گمرک 
جمهوری اسلامی ایران نیســت و به توضیحات مســئولین گمرک و همکاری 
گمرک و عدم مسئولیت مسئولین مربوطه اشاره شده است.  لذا پرونده جهت 
بررسی و تصمیم گیری نهایی طی کلاسه شماره ۹۷۰۹۹۸۲۱۳۲5۰۰۰۰۲ در 
شعبه ۱5 دادگاه انقلاب اسلامی تهران مطرح رسیدگی است و گمرک به عنوان 
شاکی در جلسات دادگاه از حقوق دولت دفاع می کند.شایان ذکر است برخلاف 
جوســازی ها و نشــر برخی اخبار کذب و غیرواقعی در پرونده فوق، گمرک به 
عنوان اعلام کننده جرم و تعقیب کننده متهمین بوده و هیچ یک از مســئولین 
گمرک جمهوری اسلامی ایران در ایــن پرونده متهم نبوده و حتی هیچگونه 

قراری نیز در این خصوص صادر نشده است.«

گزیده خبر

سفیر ایران در لبنان: حادثه پیجرها جنایت جنگی بود

بیش از ۳۸۰۰ میلیارد تومان 
پروژه برق در خوزستان افتتاح 

می شود

قیمت نفت سنگین ایران افزایش یافت

ایسنا/خوزســتان با حضور وزیر نیرو ۹ پروژه پســت و خط شــرکت برق منطقه ای خوزستان با ارزش 
ســرمایه گذاری ۳۸۱۳ میلیارد تومان افتتاح می شــود. با حضور عباس علی آبادی وزیر نیرو، مصطفی 
رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت توانیر و مسئولان استانی فردا )۲۳ آبان( ۹ پروژه انتقال و فوق توزیع 
این شرکت افتتاح و عملیات اجرایی احداث نیروگاه خورشیدی ۲۰۰ مگاواتی نیز آغاز خواهد شد. علی 

اسدی مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان در گفت و گو با ایسنا با اعلام این خبر.....

صادرات ۲۷ هزار تن آبزی از خوزستان در 
شش ماهه امسال

بررسی مسیر صنعتی سازی محصولات نانو 
در صنعت آب و محیط زیست

 ۴۴ بارش ها،پرشدگی  ۲۰ درصدی  افزایش 
سدها مخازن  حجم  درصد 
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توسعه فرمولاسیون افزایش ظرفیت تولید فرآورده های شیمیایی 
پاک کننده قطعات صنعتی
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گزیده خبر

عارف در جلسه با مدیران عامل شرکت های بزرگ پتروشیمی:

هیچ راهی جز رسیدن به جایگاه 
اول صادرات محصولات پتروشیمی 

در منطقه وجود ندارد

معــاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت نقــش مهم، کلیدی و محوری صنعت 
پتروشیمی در تولید و افزایش ثروت ملی و با بیان اینکه این صنعت به عنوان پیشران 
اقتصادی کشور در ارتقای ارزش افزوده، اشتغال زایی و اقتصاد ملی نقش مؤثری دارد، 
تصریح کرد: هیچ راهی جز اینکه به جایگاه اول در صادرات محصولات پتروشیمی در 
منطقه برسیم، وجود ندارد؛ چرا که نیروهای علمی برجســته در اختیار این صنعت، 
مزیت مهم پتروشیمی ایران در مقایسه با کشورهای مهم این بخش در جهان و بویژه 
همسایگان است.به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در جلسه  ای با مدیران عامل شرکت 
های بزرگ پتروشیمی با تاکید بر رسیدگی به مســائل و مشکلات بخش پتروشیمی، 
تصریح کرد: برای اجرای برنامه هفتم توســعه و همچنین رسیدن به هدف رشــد ۸ 
درصدی پیش بینی شده در این برنامه باید از بخش پتروشیمی کمک بگیریم.معاون 
اول رئیس جمهور با اشــاره به نیاز ۱۵۰ میلیارد دلاری ســرمایه گذاری خارجی برای 
تحقق رشــد ۸ درصدی در برنامه هفتم توسعه خاطرنشان کرد: بخش پتروشیمی از 
مهم ترین بخش های اقتصادی برای ورود سرمایه گذاری خارجی است که در این صورت 
بازار بسیار خوبی نیز برای محصولات شرکت های ایرانی در این حوزه در سطح جهان 
ایجاد خواهد شد.عارف با اشاره به اهمیت بهره گیری از فناوری های پیشرفته در صنعت 
کشور به ویژه بخش پتروشیمی افزود: با توجه به تغییرات سریع و گسترده فناوری در 
جهان باید با فناوری های منطبق با مقتضیات روز دنیا حرکت کرد و بخش پتروشیمی 
همواره در بهره گیری از فناوری های روز دنیا پیشــرو بوده است و باید در نظر داشت 
اگر نگاه ســنتی حاکم شود، به هیچ عنوان هزینه های تولید اجازه رقابت در بازارهای 
جهانی را نمی دهد و لزوم استفاده از فناوری های پیشرفته به ویژه هوش مصنوعی که 

به کارآمدی بالاتر و کاهش هزینه ها کمک شایان توجهی می کند،  یک الزام است.
 عارف توجه به »تحقیق و توســعه« در صنعت را نیز یک الزام اساسی و مهم برشمرد 
و تاکید کرد: موضوع تحقیق و توســعه در صنعت نه هزینه بلکه سرمایه گذاری است 
که به بازدهی و سود به شدت بالای شرکت ها و صنایع منجر می شود که برای نمونه 
شرکت های خودروسازی مهم در صنعت جهان ۳ درصد از فروش خود را برای تحقیق 
و توسعه قرار می  دهند  که در کشور از  این موضوع غفلت شده است و نگاه تشریفاتی 
به موضوع مهم تحقیق و توسعه آسیب  زا است که خوشبختانه بخش پتروشیمی به این 
موضوع مهم توجه کافی داشته اند و باید در ادامه فعالیت های خود بیشتر جدی بگیرند

وی با اشــاره به برنامه دولت چهاردهم برای تربیت هزار نیروی کیفی و تاکیدات مقام 
معظم رهبری مبنی بر تربیت ۱۰۰ نیروی شایسته در زمینه مدیریت عالی کشور در 
این طرح تاکید کرد: نگاه دولت در این طرح به بنگاه های بزرگ بخش خصوصی است 
که این نیروها می توانند هم در صنعت استفاده شوند و اگر در حاکمیت نیز حضور پیدا 
کنند به دلیل شــناخت کافی از مســائل و مشکلات صنایع بزرگ و پیشران از جمله 
پتروشیمی بسیاری از مشکلات این بخش ها حل می شود.عارف همچنین به عدم توجه 
کافی به  دیپلماسی تجاری در ســال های گذشته در کشور اشاره و تاکید کرد: دولت 
چهاردهم نگاه جدی به صادرات و اهمیت دیپلماسی تجاری و اقتصادی کشــور دارد 
که در این راســتا پتروشیمی ها به دلیل نقش مهم در صادرات غیرنفتی می توانند به 
دولت کمک کنند. معاون اول رئیس در پایان این نشست به معاون هماهنگی و نظارت 
اقتصادی و زیربنایی معاون اول رئیس جمهور دســتور داد تا کارگروه پشــتیبانی از 
صنعت پتروشیمی در سازوکاری جدید و با ترکیبی از سرپرست شرکت توسعه صنایع 
پتروشیمی، دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعــت پتروشیمی، معاونین وزرای صنعت، 
معدن و تجارت و اقتصاد، معاونین روســای ســازمان برنامه و بودجه بانک مرکزی به 
همراه چند تن از مدیران عامل شرکت های بزرگ پتروشیمی با تشکیل جلسات منظم 
به بررسی مشکلات کلان و راهکارهای حل مسائل این حوزه پرداخته و گزارش آن به 
معاون اول رئیس جمهور ارایه کنند. همچنین در این جلســه مهدوی ابهری دبیرکل 
انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی گزارشی از جایگاه صنعت پتروشیمی در اقتصاد 
ملی ارائه داد. در این جلســه مدیران عامل شرکت های بزرگ پتروشیمی به تشریح 

مشکلات و مسائل خود پرداختند.

پورمحمدی: انرژی پاک برای 
واحدهای تولیدی فراهم می کنیم

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: یکی از موضوعات مهم که جزو اولویت های دولت 
اســت، بحث انرژی خورشیدی می باشد و امروز آئین نامه آن به تصویب هیئت وزیران 
رسید.به گزارش خبرنگار مهر، حمید پورمحمدی رئیس ســازمان برنامه و بودجه در 
حاشیه جلسه امروز چهارشنبه هیئت دولت در جمع خبرنگاران در خصوص اقدامات 
ســازمان برنامه و بودجه برای سرمایه گذاری در حوزه انرژی های تجدیدپذیر کشور، 
اظهــار کرد: یکی از موضوعــات مهم که جزو اولویت های دولت اســت، بحث انرژی 
خورشیدی می باشــد و امروز آئین نامه آن به تصویب هیئــت وزیران رسید.وی افزود: 
تســهیلات خوبی در این زمینه برای کسانی که روی انرژی خورشیدی کار می کنند، 
در نظر گرفته شــد. مقرر شــد دولت در اســرع وقت، زمین مورد نیاز برای آن کار 
را تأمین کند و همچنین قرار بر این شــد تســهیلات ارزی برای آنها فراهم شــود و 
هیــچ نوع تکلیفی روی برق تولیدی آنها انجام نمی شــود و آنها می توانند برق شــان 
را در بازار ســرمایه عرضه و یا صادر کنند.پورمحمــدی بیان کرد: موضوع هماهنگی 
برای واردات، چه توســط بانک مرکزی و چه گمرک به صورت کامل انجام می شــود، 
لذا یک هدف گذاری مناســبی شــده که از یک ظرفیت بسیار خوبی که کشور دارد، 
اســتفاده کنیم.وی ادامه داد: کمبود برق ما زمانی است که ما امکان داشتن بیشترین 
انرژی خورشیــدی را داریم، بنابراین این امکانات را دولــت فراهم می کند تا بتوانیم 
به ســرعت انرژی پاک و نو را بــه ویژه برای واحدهای تولیــدی فراهم کنیم.رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه عنوان کرد: هزینه های صدا و سیما عمدتاً از ســوی خودش 
تأمین می شــود و فقط کمک سالانه توسط ســازمان برنامه و بودجه به آنها می شود

ســفیر جمهوری اسلامی ایران در لبنان گفت:  نتانیاهو چند روز پیش مســئولیت عملیات 
تروریســتی پیجرها را پذیرفت، که به خودی خود یک جنایت جنگی محســوب می شود.

به گزارش خبرگزاری مهر، مجتبی امانی ســه شــنبه شــب ۲۲ آبــان ۱۴۰۳ با حضور در 
گفــت وگوی تلویزیــونی عنوان کرد: پیجرها توســط حزب الله خریداری شــده بودند، اما 
استفاده نظامی نداشتند.وی افزود: در لبنان چیزی به نام آژیر قرمز به سبک آنچه در رژیم 
صهیونیســتی وجود دارد، برای هشــدار عمومی وجود ندارد. این دستگاه ها به فروشگاه ها، 
صاحبان فروشــگاه، مدیران مدارس، حتی به مدرســه ایرانی ها نیز داده شده بود.امانی در 
پاسخ به این شبهه که پیجرها صرفاً توسط اعضای حزب الله استفاده می شدند، گفت: اعضای 
حزب الله هرگز از این دســتگاه ها به صورت نظامی اســتفاده نکردند. این ادعا کذب است و 
کاربرد غیرنظامی آنها بسیار گســترده بود. من که فردی نظامی نیســتم، این دستگاه برای 
اطلاع رســانی در شــرایط اضطراری به من داده شده بود.وی ادامه داد: حتی در میان شهدا 
و مجروحان این حادثه، زنان و کودکان حضور داشــتند، که نشــان می دهد افراد عادی نیز 
از این دســتگاه ها استفاده می کردند. البته این دستگاه ها طوری طراحی شده بودند که اگر 
اســتفاده نمی شدند، پس از چند ثانیه به طور خودکار منفجر می شدند.امانی افزود: چند روز 
پیش فیلم زنی را دیدم که هر دو دســت و چشــم خود را از دســت داده بود، و یک دختر 
بچۀ ۶ یا هفت ســاله در این حادثه چشمان خود را از دســت داد. این موضوع نشانگر این 
است که برخلاف ادعای رژیم صهیونیستی، دستگاه ها در دست افراد نظامی نبوده است.وی 
خاطرنشــان کرد: نتانیاهو چند روز پیش مســئولیت این حمله را پذیرفت، و این خود یک 
جنایت جنگی است. استفاده از مواد منفجره و نظامی در دستگاه هایی که کاربرد غیرنظامی 
دارند، ممنوع و جنایت جنگی محســوب می شود. این جنایتی بود که توسط صهیونیست ها 
صورت گرفت، و متأســفانه با دروغ هایی همراه شــد. باید گفت که این دستگاه صرفاً برای 

اطلاع رســانی طراحی شده بود.امانی درباره مجروحیت خود توســط انفجار پیجرها گفت: 
حادثه پیجرها به گونه ای طراحی شــده بودند که می توانســتند به دســت، چشم و صورت 
آسیب بزنند. من نیز تقریباً در همین سه ناحیه آسیب دیدم.وی افزود: سمت راست صورتم 
آسیب بیشتری دید. چشــم راستم آسیب دید، اما بینایی آن حفظ شد. چشم چپم آسیب 
کمتری دید و به نظر می رســد که به حالت اولیه اش باز می گردد. چشــم راســتم به زمان 
بیشــتری نیاز دارد تا به توانایی قبلی خود برســد. همچنین انگشتان دستم کمی از ناخن 
گرفتن راحت شدند!سفیر ایران توضیح داد: ما هم از همین سه ناحیه چشم، صورت و دست 
آسیب دیدیم. به سایر قسمت های بدنم مانند پا و شکم نیز ترکش اصابت کرد، اما خسارت 
چندانی نداشت. تقریباً می توانم بگویم ۹۵ درصد از کسانی که در این حادثه آسیب دیدند، 
از همین سه ناحیه مجروح شدند. طراحی این دستگاه ها به گونه ای بود که قصد داشتند این 
تعداد را از کار بیاندازند و به تصور خودشان ضربه ای وارد کنند.وی افزود: افتخار می کنم که 
خون من در کنار خون مردم لبنان و کســانی که از این دســتگاه ها برای مقاصد غیرنظامی 
استفاده کرده بودند ریخته شد. این افتخاری است که ان شاءالله قدر آن را خواهیم دانست

ســفیر ایران در خصــوص نحوه مجروحیت خود گفت: این دســتگاه در اتاق کار من بود و 
پیغــامی با یک بوق خاص و متفاوت از بوق های قبلی ارســال شــد. پیــامی آمد که اعلام 
می کرد »پیام مهمی دارید، این دکمه را فشار دهید.« پیجر در دست چپ من بود و زمانی 
که دکمه را با دســت راست فشــار دادم، انفجار رخ داد. وی افزود: از شدت انفجار متوجه 
شــدم که این انفجار به آن شــدت نبود که مرا پرت کند. همان لحظه همکارانم به سراغم 
آمدند و با پای خود به بیمارســتان رفتم. آنجا ســاعت ۱۵ و ۳۰ دقیقه بعد از ظهر بود. تا 
شــب، دو عمل جراحی بر روی چشــم و صورتم انجام شد و سپس با تعدادی از مجروحین 
به تهران منتقل شــدم. امانی اظهار داشــت: تصور رژیم صهیونیستی این بود که این ضربه 

آنقدر مهلک اســت که می تواند کمر حــزب الله و مقاومت در لبنان را بشــکند. اما واقعاً 
این ضربه، ضربــه مهلکی بود. مقاومت لبنان از این قضیه ســربلند بیرون آمد. ضربه ای 
که نتانیاهو با این خباثت و جنایت جنگی می خواســت وارد کند، به شکســت انجامید. 
رژیم صهیونیســتی تصــور می کرد با این عمل می تواند مردم لبنــان و مقاومت لبنان را 
سرکوب کند و آنها را تسلیم کند، اما اینطور نشد. وی افزود: این ضربه، ضربه کاری بود 
و این تعداد مجروحان، بیشــتر توان دشــمن را تحلیل می برد. شهید، شهید است؛ حتی 
اگر دو روز هم زنده بماند و دفن نشــود، مشــکلی ایجاد نمی کند. اکنون سیاســت های 
جنگی به ســمت این نوع جنایت ها رفته که هدفشان کاهش توان یک کشور است. رژیم 
صهیونیســتی با این جنایت وحشتناک نتوانست به نتیجه برسد. سفیر ایران در خصوص 
مسیر تهیه این پیجرها گفت: چندین کشــور اروپایی متهم به این عمل هســتند که این 
کار را انجام داده اند. مسیری که این دســتگاه ها از آنجا آمده اند، وارد کشورها شده و در 
آنجا مواد منفجره در آنها تعبیه شــده اســت. وی افزود: یک روایت دیگر این اســت که 
تمامی محموله پیجرها بر روی یک کشــتی جابجا شــده و رژیم صهیونیســتی با همان 
مشــخصات، بارنامه را تغییر داد و این دســتگاه ها را در همان وضعیت تعویض کرد. این 
دســتگاه ها مدتی کار کردند و در نهایت، در تاریخ ۲۷ شــهریور ماه، در مسیر جنگی با 
حزب الله لبنان منفجر شــدند.امانی ادامه داد: منشأ پیجرها تایوانی بوده است. تایوانی ها 
هم اعلام کرده اند که این دســتگاه ها در کشــورهای اروپایی دســتکاری شده اند. سفیر 
ایران خاطرنشــان کــرد: در خصوص اینکه چرا بعضی ها می گوینــد این پیجرها از ایران 
خریداری نشده اســت، باید بگویم که حزب الله همیشه دقت داشت که این دستگاه ها از 
چه کشــوری خریداری شــوند. علاوه بر این، قوانین لبنان و قوانین فرکانس های داخلی 
نیز تأثیرگذار بود. برای واردات دســتگاه هایی که دارای امواج الکترونیکی هســتند، باید 
در وزارت ارتباطات لبنان ثبت شوند تا فرکانس های آن تداخل نداشته باشد. وی تصریح 
کرد: هنوز یک روایت دقیق و قطعی در این زمینه وجود ندارد. اما اینکه گفته شــد این 
دســتگاه ها از ایران خریداری شده اند، کاملًا نادرســت است و این مطلب به اشتباه بیان 
شــده اســت. امانی در خصوص فعالیت آتی خود در لبنان گفت: تقویت جبهه مقاومت و 
پیشــبرد مسیر سیاسی برای اجبار رژیم صهیونیســتی به پذیرش شکست خود از جمله 
اهداف ما اســت. همچنین، حمایت از مردم مظلوم لبنان و غزه جز وظایف اصلی ماست. 
ســفیر ایران در لبنان بــا ذکر خاطراتی از دیدارهای خود با سید حســن نصرالله افزود: 
چهار روز قبل از حادثه انفجار پیجرها با ایشــان تلفنی صحبت کردم. در آن ایام برخی 
اخبار کذب و شــایعه از ســوی رسانه های وابسته به صهیونیســت ها درباره یک عملیات 
حزب الله منتشــر شــده بود که آقای نصرالله در آن تماس به من گفتند، وقتی این اخبار 
را می خوانم، واقعاً می خندم. وی در پاســخ به این ســوال که برخی مدعی هســتند در 
شناسایی مکان سید حســن نصرالله، صهیونیست ها از هوش مصنوعی استفاده کرده اند، 
گفت: به نظرم ردیابی ایشــان نیازی به هوش مصنوعی نداشــته است. شهید سید حسن 
نصــرالله کسی نبود که ملاقــات و دیدار نکند؛ مثلًا شــهید امیرعبداللهیان هفت بار در 
مــدتی کــه وزیر خارجه بودند بــه لبنان آمدند و هفت بار با ایشــان دیــدار کردند. به 
نظرم با توجه به اینکه ضاحیه منطقه ای محدود و کوچک اســت، این امکان شناســایی 
وجود داشــته و نیازی به اســتفاده از موضوعاتی چون هوش مصنوعی نبوده است. این 
دیپلمات ایرانی گفت: آرزوی سید حســن نصرالله شــهادت بود و بمب های یک تنی که 

صهیونیســت ها در عملیات خود به کار بردند او را به آرزویش رساند.

رئیس کل بانک مرکزی، تاکید کرد: با اتصال سیستم بانکی ایران و روسیه از این پس کارت 
های بانکی ایرانیان در ای تی ام های کشــور روسیه قابل اســتفاده اســت.به گزارش ایسنا، 
محمدرضا فرزین در حاشیهجلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران، بیان کرد: طبق آخرین 
توافقی که با وزیر راه و شهرسازی داشتیم، ما تعهد دادیم تا ۱۵ همت به حساب بانک مسکن 
واریز کنیم. تا اینکه بانک مســکن به تعهدات قبلی خود در حوزه مسکن عمل کند. در حال 
مذاکره هســتیم و مشکلی وجود ندارد. بانک هایی که تسهیلات را پرداخت نمی کنند، قانون 
تکلیف آنان را مشخص کرده است.وی در ادامه در پاسخ به پرسشی در خصوص پیش بینی  
از رشد نقدینگی تا پایان امسال ، بیان کرد: در مورد رشد نقدینگی ما اعلام کردیم در کانال 
۲۵ درصد نقدینگی را حفظ می کنیم. در ابتدای سال نیز در همین محدوده بودیم. اما چون 
تنگنای نقدینگی ایجاد شد، سعی کردیم مقداری نقدینگی را افزایش دهیم. اکنون نقدینگی 
حدود ۲۸ درصد است.رئیس کل بانک مرکزی در ادامه در پاسخ به پرسشی در خصوص اینکه 
گفته می شود قطع پرداخت یارها اقدام غیر قانونی بوده است، بیان کرد: اینگونه نیست. هیچ 
پرداخت یاری قطع نشــده اســت. ما مقررات داریم و در چارچوب مقررات گام بر می داریم.

وی در ادامه در پاسخ به پرسشی تصریح کرد: سیستم کارتی ما شتاب است. سیستم کارتی 
روسیه نیز سیمز اســت. ما این دو سیســتم را به هم وصل کردیم. از لحاظ فنی به هم وصل 
شده اند. کارت هر ایرانی در ایران قابل استفاده در بانک های روسیه خواهد بود. این مرحله 
اول است. مرحله دوم ان شاءالله چند ماه دیگر محقق می شود، کارت های روسیه ای ها نیز 
در ای تی ام های ایران قابل اســتفاده خواهد بود. مرحله سوم نیز که سال آینده خواهد بود 

کارت ها روی پوزها هم قابل استفاده خواهد بود.

درحاشیه جلسه دولت

همتی: بانک مرکزی در قضیه کنترل 
نرخ ارز و دلار خوب عمل کرد

وزیــر اقتصاد با بیــان اینکه بانک مرکزی در قضیه کنترل نــرخ ارز و دلار خوب عمل کرد، 
اظهارکرد که ســکه به خاطر انس جهانی که ۲۰۰ دلار کاهش قیمت داشــت، نزولی شد.به 
گزارش ایسنا، عبدالناصر همتی در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران، گفت: وام 
ازدواج در شبکه بانکی در حال پرداخت است.وی در واکنش به سوال خبرنگاران درباره تعامل 
با بریکس، پیشرفت در اف ای تی اف و موضوع هوشمندسازی، تصریح کرد: معلوم است امروز 
سوال ندارید، سوالات تان الکی است.وزیر اقتصاد همچنین با اشاره به کنترل قیمت ارز و سکه، 
گفت: بانک مرکزی در قضیه کنترل نرخ ارز و دلار خوب عمل کرد. سکه به خاطر انس جهانی 
که ۲۰۰ دلار کاهش قیمت داشت، نزولی شد. قیمت سکه در ایران هم به دلیل افزایش انس 
جهانی بود که با کاهشی شــدن آن، نرخ سکه در ایران نیز کاهش یافت.وزیر اقتصاد با اشاره 
به وضعیت آرد و نان، گفت: قضیه آرد و نان خیلی مهم است. اول اینکه وضعیت آرد کنترل 
شد. از سال ۱۳۹۸ میزان مصرف خیلی بالا نرفته با اینکه ورودی مهاجران هم داشتیم. اما از 
نظر قیمتی، موفق نبوده اســت. مشکل اساسی این است که هر وقت سوبسید نان در ابتدای 
کار پرداخت شد با مشــکل روبرو شدیم. همتی ادامه داد: قیمت آرد نانوایی ها یک بیست و 
چهارم قیمت گندم خریداری شده توسط دولت است. دولت امسال ۲۲۰ همت گندم خرید. 
باید ســاز و کار بهتری داشــته باشیم و یارانه به مردم پرداخت شود چون قیمت نان در بازار 

مرتب افزایش می یابد اما دولت همچنان آرد را به قیمت یک بیســت و چهارم قیمت گندم 
در اختیار نانوایی ها می گذارد. سیســتمی که در گذشته به اجرا درآمد از نظر کنترل مصرف 
آرد خوب است اما باید معایب آن رفع شود.وزیر اقتصاد از دنبال کردن مسئله اف ای تی اف 
سخن گفت و افزود: از طریق مجاری قانونی موضوع را دنبال می کنیم. به نفع کشور است که 
این مسئله حل شود. در عین حال از مسیر دیگری هم در حال دنبال کردن مسئله هستیم.

همتی با اشــاره به اتصال شــبکه بانکی ایران و روسیه، گفت: بانک مرکزی در حال رایزنی با 
سایر کشورها برای برقراری ارتباط بانکی نظیر ارتباط بانکی ایران و روسیه است. دولت از هر 

اقدامی که موجب روان تر شدن روابط بانکی کشور شود،  حمایت می کند.

وزیر نفت خبر داد: مدیریت سوخت 
منازل و مراکز صنعتی برای زمستان

به گزارش ایســنا، پاک نژاد در حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران درباره تدابیر 
وزارت نفت برای مقابله با اقدامات احتمالی دولت ترامپ، اظهار کرد: تدابیر لازم اتخاذ شــده و 
متناســب با شرایط و محدودیت ها، در وزارت نفت دیده شده و ما برنامه داریم و مردم نگران 
نباشند.وی درباره تامین سوخت در زمستان، بیان کرد: مدیریت سوخت زمستانی برای منازل 
و مراکز صنعتی خواهیم داشت. گاهی تا ۸۰ درصد سوخت در بخش خانگی مصرف می شود، 
ولی تلاش می کنیــم تا حد ممکن بخش های دیگر دچار مشــکل نشــوند و بخش صنعت با 
حداقل چالش مواجه شود. وی افزود: من امسال زمستان سختی نمی بینم و خدا کمک می کند 
تا با کمترین چالش زمســتان را پشت سر بگذاریم. موضوع مدیریت سوخت زمستانی از اوایل 
آذر شــروع می شود، ولی امســال به دلیل اینکه  در روزهای ابتدایی آبان ماه، سرمای زودرس 
داشتیم و هوا چند درجه سرد شد، باعث شد مصرف گاز خانگی افزایش یابد که در این شرایط 
مجبور شــدیم محدودیت هایی در سایر مصارف ایجاد کنیم.پاک نژاد درباره تصمیم دولت برای 
محدودسازی مصرف مازوت، گفت: قاعده و رویه ای از سال های گذشته پایه گذاری شده که در 
سبد سوخت زمستانی نیروگاه ها گاز، نفت کوره و گازوئیل مصرف شود و تعادل و مدیریتی بین 
مصرف این سه سوخت براساس شرایط  سوخت کشور انجام می شود. اگر به اندازه ای که سال 
گذشته مازوت مصرف کردیم، امسال هم مازوت مصرف کنیم، خامومشی نخواهیم داشت، ولی 
به دلیل اهمیت سلامت مردم و محیط زیســت، تصمیم گرفته شد که در قبال کاهش مصرف 
مازوت، خاموشی اعمال شود.وزیر نفت درباره قیمت بنیزین سوپر اظهار کرد: این قیمت براساس 
هزینه واردات اســت .بخشی از آن قیمت خرید و بخشی دیگر هزینه انتقال و عرضه است.وی 
با بیان اینکه تدابیر خاص برای ادامه فروش نفت داریم و راهکارهای آن آزموده شــده است و  
نگران نیســتیم، گفت: من تفکیکی ندارم که در آمریکا ترامپ هست یا بایدن. ایجاد پالایشگاه 
کوچک را دنبال می کنیم. از سرمایه گذاری بخش خصوصی در این زمینه استقبال می کنیم. 
امکان تخصیص نفت برای این پالایشگاه ها را اجابت می کنیم.پاک نژاد خاطرنشان کرد: عرصه 
نفت در بورس از گذشته مطرح بوده که چالش هایی هم داشتهاست ، اما در حال  بررسی است 

و اگر نهایی شود، اعلام می کنیم.

معاون رئیس جمهور در امور روستایی و مناطق محروم کشور در جمع خبرنگاران، گفت: کل ماموریت ما توانمندسازی روستاها و مناطق محروم است
به گزارش خبرنگار مهر، عبدالکریم حسین زاده معاون رئیس جمهور در امور روستایی و مناطق محروم کشور در حاشیه جلسه امروز چهارشنبه 

هیئت دولت در حضور در جمع خبرنگاران، گفت: کل مأموریت ما توانمندسازی روستاها و مناطق محروم است و در بخش های مختلف براساس تمام اهدافی که در برنامه هفتم توسعه آمده 
است، چه از نظر شاخص های کمی و کیفی حوزه آموزش، مسکن و ورزش، اشتغال اقدامات مان را انجام خواهیم داد. وی افزود: ما در بخش اشتغال و توانمندسازی کمی غافل شده ایم. در حوزه 
اشتغال ظرفیت های بسیار وسیعی در مناطق مختلف وجود دارد، از قطع کردن دست کسانی که سود اساسی می برند در حالی که این سودها باید نصیب کشاورزان و روستاییان شود، تا باقی 
مسائل سعی می کنیم اقتصاد پایدار را به روستاها بازگردانیم. حسین زاده بیان کرد: من قرار نیست برنامه جدیدی اختراع کنم. همین الان آمار حوزه مدارس را می بینیم در حوزه آموزشی قرار 
است تا پایان برنامه ۳۰ درصد از شکاف آموزشی کم کنیم یا در حوزه ورزش ۴۰ درصد افزایش مشارکت ورزشی داشته باشیم که همه این ها موضوعاتی است که با همکاری دستگاه های اجرایی 

به نقطه مطلوب اهداف برنامه پنج ساله برسیم.

وزیر امور خارجه گفت: روحیه آقای گروسی در صحبت هایی که همکاران ما در وین با او داشتند، روحیه مثبتی است.به گزارش خبرنگار 
مهر، »عباس عراقچی« وزیر امور خارجه کشورمان در حاشیه جلسه امروز چهارشنبه هیئت دولت گفت: البته مشکلات و اختلاف نظرهای 
در خصوص همکاری با آژانس وجود دارد اما فکر می کنیم که سفر آقای گروسی در زمان بسیار مناسبی صورت می گیرد و برنامه ریزی 
این سفر از مدت ها قبل صورت گرفته است ما امیدواریم در این صفحه در خصوص برخی اختلافات که وجود دارد و نحوه همکاری آینده 
بتوانیم به توافقاتی برسیم.وی افزود: روحیه آقای گروسی در صحبت های همکاران ما که در وین با او داشتند، روحیه مثبتی است امیدواریم با این روحیه مثبت بتوانیم یک مسیر جدید همکاری 
میان ایران و آژانس طراحی کنیم.وزیر امور خارجه کشورمان در ادامه گفت: در خصوص نشست عربستان در ریاض، دومین اجلاس مشترک سران کشورهای اسلامی و عربی بود که برگزار شد، 
در این نشست درباره مسائل فلسطین و لبنان و جنایات رژیم صهیونیستی قطعنامه ای بسیار قوی در ۳۸ بند تصویب شد.عراقچی بیان کرد: این قطعنامه با لحنی شدید علیه رژیم صهیونیستی، 
اقدامات آن را در همه جا محکوم کرد و نسبت به افزایش تنش ها در منطقه، از جمله حمله رژیم صهیونیستی به ایران، هشدار داد.وزیر امور خارجه خاطر نشان کرد: سران کشورهایی که در این 
اجلاس شرکت داشتند، مواضع بسیار قاطعی را به ویژه در خصوص محکومیت حمله رژیم صهیونیستی به جمهوری اسلامی ایران ابراز کردند.وی افزود: این اجلاس از نظر ما بسیار موفقیت آمیز 

بود و حتماً سخنان افتتاحیه آقای محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان که به صراحت این حملات را محکوم کرد، مشاهده کردید.

حسین زاده: ماموریت ما توانمندسازی روستاها و مناطق عراقچی: روحیه »گروسی« مثبت است
محروم است

سفیر ایران در لبنان: حادثه پیجرها جنایت جنگی بود

درحاشیه جلسه دولت

فرزین: کارت های بانکی ایرانی قابل استفاده در سیستم بانکی روسیه است
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گزیده خبرگزیده خبر ۴۴ درصد حجم مخازن سدها بارش ها،پرشدگی  ۲۰ درصدی  افزایش 

بر اســاس آخرین آمار از ابتدای سال آبی تا تاریخ ۱۹ آبان ماه از 
وضعیت سدهای کشور، میزان پرشدگی سدهای کشور ۴۴ درصد 
اســت و میزان بارش ها نیز نســبت به مدت مشابه سال قبل ۲۰ 

درصد افزایش داشته است. به گزارش ایسنا، میزان ورودی مخازن 
کل کشــور از ابتدای سال آبی )ابتدای مهرماه( تا ۱۹ آبان ماه ماه 
معادل ۲.۰۷ میلیارد متر مکعب بوده که در قیاس با سال گذشته 
که عددی معادل ۲.۱۸ میلیارد مترمکعب بوده پنج درصد کاهش 

داشته اســت. همچنین میزان کل خروجی ســدهای کشور نیز 
نسبت به سال قبل با هشت درصد کاهش مواجه بوده است. حجم 
آب موجود مخازن اکنون ۲۲.۸۴ میلیارد متر مکعب ثبت شده که 
این عدد نسبت به ســال قبل که عددی معادل ۲۰.۲۴ میلیارد 

متــر مکعب بوده ۱۳درصــد افزایش یافته اســت. همچنین 
حجم پرشــدگی سدهای کشــور نیز تا این تاریخ ۴۴ درصد 
۴۴ درصد  بارش ها/پرشــدگی  ۲۰ درصدی  افزایش  اســت. 
حجم مخازن ســدها وضعیت برخی از ســدهای مهم کشور 
بیانگر این اســت که در ۲۲ ســد درصد پرشدگی بیش تر از 
۵۰ درصد اســت، به طوری  که سد شــهید رجایی مازندران 
۶۰ درصد، ســد زنجیره کارون و جره و مارون خوزستان به 
ترتیب ۶۱ و ۵۹  ســد گلپایگان و کوچری حوضه قمرود ۵۱ 
درصد، ســد شــهید قنبری آذربایجان غربی ۵۴ درصد، سد 
تالوار زنجان ۶۷ درصد، ســد دامغان سمنان ۵۳ درصد، سد 
رودبار لرســتان ۵۳ درصدسد آزاد کردستان ۵۸ درصد، سد 
داریان کرمانشــاه ۶۳ درصد، درصد، ســد جگین هرمزگان 
۹۳ درصد، ســد شــهر بیجار گیلان ۷۶ درصد، ســد کوثر 
کهگیلویه و بویراحمد ۸۷ درصد، ســدقشلاق کردستان ۸۹ 
درصد، ســد ایلام ۸۳ درصد، سد پیشین و ریزدان، خیرآباد 
و ماشــکید علیا سیســتان و بلوچســتان به ترتیب ۸۹، ۷۹، 
۸۶ و ۸۹ درصــد، دارنــد. افزایش ۲۰ درصــدی بارش ها/

۴۴ درصد حجم مخازن ســدها همچنین ارتفاع  پرشــدگی 
کل ریزش هــای جوی کشــور معادل ۱۹.۵ میلیمتر اســت. 
این مقدار بارندگی نســبت بــه میانگین دوره های مشــابه 
درازمــدت )۱۹.۲ میلیمتــر( ۲ درصد افزایش و نســبت به 
دوره مشــابه سال آبی گذشــته )۱۶.۳ میلیمتر( ۲۰ درصد 

می دهد. نشان  را  افزایش 

با حضور وزیر نیرو

بیش از ۳۸۰۰ میلیارد 
تومان پروژه برق در 

خوزستان افتتاح می شود
ایسنا/خوزســتان با حضور وزیر نیرو ۹ پروژه پست و خط شرکت 

برق منطقه ای خوزســتان با ارزش سرمایه گذاری ۳۸۱۳ میلیارد 
تومــان افتتاح می شــود. با حضور عباس علی آبــادی وزیر نیرو، 
مصطفی رجبی مشــهدی مدیرعامل شــرکت توانیر و مسئولان 
اســتانی فردا )۲۳ آبان( ۹ پروژه انتقال و فوق توزیع این شرکت 
افتتاح و عملیات اجرایی احداث نیروگاه خورشیدی ۲۰۰ مگاواتی 
نیز آغاز خواهد شد. علی اسدی مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
خوزســتان در گفت و گو با ایســنا با اعلام این خبر اظهار کرد: 
این پروژه ها شامل احداث پست دائم ۴۰۰-۱۳۲ کیلوولت شهید 
هاشــمی و خطوط ارتباطی ۱۳۲ کیلوولت در شهرســتان اهواز، 
احداث پســت دائــم ۱۳۲-۳۳ کیلوولت شــاهد و ورود و خروج 

خطوط ارتباطی ۱۳۲ کیلوولت در بهبهان، احداث پســت ۱۳۲-
۳۳ کیلوولت موبیل ســبحان و خــط ارتباطی ۱۳۲ کیلوولت در 
سوسنگرد، نصب ترانس موقت ۱۳۲ کیلوولت ماهان در ماهشهر، 
اتصال خط جایزان  کرنج در پســت ایثار امیدیه، افزایش ظرفیت 
دو دســتگاه ترانســفورماتور ۱۳۲-۳۳ کیلوولــت از ۳۰ به ۵۰ 
مگاولت آمپر در پســت وحدت اهواز، افزایش ظرفیت دو دستگاه 
ترانســفورماتور ۱۳۲-۳۳ کیلوولت از ۳۰ به ۵۰ مگاولت آمپر در 
پست فرعی ماهشهر، افزایش ظرفیت یک دستگاه ترانسفورماتور 
۱۳۲-۳۳ کیلوولت از ۳۰ به ۵۰ مگاولت آمپر در پست عبدالخان 
الوان و تعویض یک دســتگاه ترانســفورماتور ۱۳۲-۱۱ کیلوولت 

پست مالکریم مسجدسلیمان است. وی افزود: با حضور وزیر نیرو 
همچنین بنا اســت عملیات اجرایی احــداث نیروگاه خورشیدی 
۲۰۰ مگاواتی با سرمایه گذاری شرکت فولاد خوزستان در بهبهان 

آغاز شود.

صادرات ۲۷ هزار تن آبزی از 
خوزستان در شش ماهه امسال

ایسنا/خوزســتان مدیرکل شیلات 
خوزستان گفت: سال ۱۴۰۲ میزان 
انواع  استان شامل  آبزیان  صادرات 
ماهیان دریایی و پرورشی )گرمابی 
و سردابی( و میگو ۴۷ هزار تن بوده 
که با رشــد ۶۲ درصدی نسبت به 
ســال قبل همراه بوده اســت؛ این 
رقم در ۶ ماهه نخســت امسال به 
۲۷ هزار تن رسید. مرتضی سوری 
در گفت و گو با ایســنا با اشاره به 
برنامه های شیلات در راستای تحقق اقتصاد پویا و مقاومتی اظهار کرد: استان خوزستان 
از نظر استعدادهای شیلاتی در کشور کم نظیر است. تنوع مطلوب آب و هوایی از مناطق 
ساحلی گرم و مستعد، زمین های لم یزرع، آب شور دریا تا مناطق سردسیر و کوهستانی 
شمال اســتان موجب تنوع پرورش گونه های مختلف آبزی می شــود و قابلیت تکثیر و 
پرورش کلیه آبزیان در اســتان وجود دارد. وی با اشاره به اهمیت اقتصاد دریا پایه عنوان 
کرد: با توجه به محدویت منابع آب شیرین در کشور تمایل به دریا برای تکثیر و پرورش 
آبزیان، تولید غذای ســالم، ایجاد امنیت غذایی، اشــتغالزایی و ارزآوری مورد تاکید قرار 
گرفته اســت. سوری با اشــاره به منویات مقام معظم رهبری در راستای جهش تولید با 
مشارکت مردم گفت: یکی از سیاست هایی که سازمان شیلات ایران و به تبع آن شیلات 
اســتان به صورت جدی پیگیری می کند ایجاد مشــاغل زودبازده، جهش زا و با مشارکت 
مردم است. وی ادامه داد: با توجه به ظرفیت بالای کشاورزی در استان و به منظور افزایش 
بهره وری و بهره گیری از فرصت های موجود، بهبود معیشــت کشاورزان و افزایش تولید، 
توسعه و ترویج کشت های تلفیقی آبزی پروری با کشاورزی پیشنهاد می شود و بدون نیاز 
به تخصیص منابع آبی جدید، کشاورزان و باغداران می توانند پیش از هدایت آب به مزارع 
و باغ هــا، حوضچه های کوچک پرورش آبزی را راه اندازی کنند و آب را به این حوضچه ها 
هدایت کنند. مدیر کل شیلات خوزستان به ظرفیت های پرورش آبزیان در سواحل استان 
اشــاره و بیان کرد: ظرفیت پرورش ماهیــان دریایی و میگو در ۲۲۰ کیلومتر خط وسیع 
ساحلی استان و ۳۱ هزار هکتار اراضی مستعد آبزی پروری شناسایی و مطالعه شده است. 
ســوری با بیان اینکه در سال ۱۴۰۳ ذخیره سازی بچه میگو در مزارع پرورش میگو بیش 
از ۷۱ درصد رشد داشته است، خاطرنشان کرد: در سال ۱۴۰۲ یکهزار و ۷۱۸ تن میگوی 
آب شور در استان تولید شد. همچنین در سال جاری فرایند برداشت میگوی پرورشی در 
دست اقدام است و امیدواریم امسال بیش از ۲ هزار و ۴۰۰ تن میگوی پرورشی مرغوب از 
مزارع استان برداشت و روانه بازارهای داخلی و جهانی شود.وی در حوزه توسعه دریامحور 
نیز به پرورش ماهی در قفس در دریا و ایجاد ســایت های پشتیبان در ساحل اشاره کرد 
و گفــت: در حال حاضر ۱۶ هزار تن ظرفیت پــرورش ماهی در قفس در دریای بحرکان 
هندیجان و ۲ هزار تن ظرفیت در خوریات ماهشهر شناسایی شده است که بخشی از این 

ظرفیت به سرمایه گذاران ذی صلاح واگذار شده است.

در یک دوره صنعتی صورت می گیرد

بررسی مسیر صنعتی سازی 
محصولات نانو در صنعت آب و 

محیط زیست

در راســتای ترویج صنعتی و توسعه فناوری های نانو و میکرو در استان خوزستان، »دوره 
صنعــتی کاربردهای فناوری نانــو در صنعت آب و محیط زیســت«، از ۲۴ آبان ماه، به 
مدت ۴ هفته متوالی برگزار می شود. به گزارش ایسنا، دوره صنعتی »کاربردهای فناوری 
نانو در صنعت آب و محیط زیســت؛ از آموزش تــا ایده پردازی«، به همت پردیس علم و 
فناوری، مرکز رشــد واحدهای فناور، مرکز نوآوری و خلاقیت و انجمن علمی دانشجویی 
مهندسی علوم آب دانشــگاه شــهید چمران اهواز با همکاری بخش ترویج صنعتی ستاد 
توســعه فناوری هــای نانو و میکرو و مرکز توســعه فناوری های نانو و میکرو در اســتان 
خوزســتان، از ۲۴ آبان ۱۴۰۳، هر پنجشنبه، به مدت ۴ هفته، از ساعت ۹:۰۰ تا ۱۲:۳۰ 
و به دو صورت حضوری و مجازی )بطور همزمان( برگزار می شود. از جمله محورهای این 
دوره صنعــتی می توان به معرفی مزایا و کاربردهای صنعتی و تجاری فناوری نانو، معرفی 
فنــاوری نانوحباب، مزایا و کاربردهای آن در صنایع، معرفی نانومحصولات در صنعت آب 
و محیط زیســت، حمایت ها و برنامه های توسعه صنعتی ســتاد توسعه فناوری های نانو 
و میکــرو در صنعت آب و محیط زیســت، تاثیر فناوری نانو بــر کاهش زباله های پایدار، 
نانوحسگرهای تشخیص آلاینده های آب و هوا، بررسی ابعاد و نقش نانوجاذب ها در صنعت 
آب و محیط زیســت و نیز بررسی مسیر صنعتی ســازی محصولات نانو در صنعت آب و 
محیط زیست اشاره کرد. به نقل از ستاد نانو، شرکت کنندگان در این دوره، ضمن آشنایی 
با آخرین فناوری های مطرح در حوزه دانش بنیان و صنعت آب و پساب، از توانمندی ها و 
دستاوردهای فناوران و شرکت های فعال در این حوزه مطلع شده و در کنار پرسش و پاسخ 
و ارتقای توانمندی های پژوهشی و حل مسأله در راستای رفع نیازهای صنعتی کشور، به 
ایده پردازی و جهت گیری در مسیر کسب و کار نانوفناورانه و توسعه صنعتی این فناوری در 
کشور می پردازند. ایده های برتر مطرح شده در بخش ایده پردازی این دوره، پس از داوری 
و ارزیابی، انتخاب شده و به منتخبین جوایزی اهدا می شود. همچنین به شرکت کنندگان 

گواهی حضور داده خواهد شد.

با افزایش فروش جهانی خودرو

خودرو در جهان ارزان می شود؟

شــرکت تحقیقات بازار Rho Motion اعلام کرد که فروش جهانی خودروهای تمام الکتریکی 
و پلاگین هیبریدی در ماه اکتبر نســبت به ماه مشــابه سال گذشته ۳۵ درصد افزایش یافته 
اســت که رشد در تمام مناطق منجر به جهش ۵۴ درصدی در فروش در چین شده است. به 
گزارش ایسنا، چارلز لستر، مدیر داده در این شرکت اظهار کرد که فروش اروپا فقط ۰.۸ درصد 
افزایش یافت، اما برای دومین ماه متوالی افزایش یافت و شــرکت تحقیقاتی انتظار دارد پایان 
خوبی برای سال در منطقه داشته باشد. بخش خودرو اروپا با چالش هایی از جمله هزینه های 
تولید بالا، مدیریت تغییر به سمت خودروهای الکتریکی و هجوم خودروهای برقی ارزان قیمت 
رقبای چینی مواجه اســت. فولکس واگن بزرگترین خودروساز اروپا در ماه اکتبر اعلام کرد که 
قصد دارد حداقل ســه کارخانه در آلمان را تعطیل کند. داده های Rho Motion نشان می دهد 
که فروش خودروهای برقی؛ چه تمام الکتریکی و چه پلاگین هیبریدی، در ماه اکتبر به ۱.۷۲ 
میلیون خودرو در سراسر جهان رسیده و فروش در چین به رکورد ۱.۲ میلیون دستگاه رسید. 
در ایالات متحده و کانادا، فروش خودروهای برقی ۱۱.۴ درصد افزایش یافت و به ۰.۱۶ میلیون 
رسید، در حالی که در اروپا به ۰.۲۶ میلیون رسید که اندکی نســبت به سال گذشته افزایش 
یافته اما ۱۴ درصد نسبت به سپتامبر کاهش داشت. در سایر نقاط جهان، فروش ۱۰.۹ درصد 
افزایش یافته اســت. اهداف کاهش انتشار کربن تعیین شده در اتحادیه اروپا برای سال آینده 
می تواند منجر به کاهش قیمت شود زیرا خودروسازان به دنبال افزایش فروش خودروهای برقی 
برای دســتیابی به اهداف و اجتناب از جریمه هستند. طبق گزارش رویترز، داده های انجمن 
خودروهای مســافری چین در هفته گذشته نشان داد که فروش خودروهای سواری چین در 

اکتبر سالانه ۱۱.۲ درصد افزایش یافته است.

 معــاون ارزی مرکز مبادله ایران از راه اندازی بســترهای لازم برای تامین مالی ارزی 
صنایــع نفت و گاز پتروشیمی، پالایشی و فلزات و معدنی کشــور خبر داد. به گزارش 
ایســنا، به نقل از مرکز مبادله ایران، علی طرزعــلی - معاون ارزی مرکز مبادله ایران 
- گفــت: مرکز مبادله ایران به عنوان بازوی اجرایی سیاســت های ارزی بانک مرکزی 
در جهت پوشــش تقاضاهای واقعی ارز، اقدام به ایجاد تالارهای مختلف ارز و طلا به 
منظــور کم رنگ کردن بازارهای غیر رســمی و متعاقبا جلوگیری از نوســانات  نرخ 
ارز کرده اســت. وی با اشــاره به اینکه تامین مالی ارزی صنایع بزرگ کشور از دیگر 
دغدغه های محوری بانک مرکزی از گذشــته تاکنون بوده اســت، بیان کرد: به همین 
منظور در ســال ۱۴۰۲  تالار قراردادهای نویــن ارزی در مرکز مبادله ایران افتتاح و 
شــروع به فعالیت کرد. در این تالار، بستر لازم برای انتشــار اوراق ارزی فراهم شده 
اســت طرزعلی اظهار کــرد: هم اکنون زمینه انتشــار اوراق مرابحه ارزی برای تامین 
مــالی طرح ها و پروژه های جدید و ناتمام شــرکت های بزرگ که در حوزه های نفتی، 
پتروشیمی، پالایشی، فلزات و معدنی فعالیت دارند، فراهم شــده اســت؛ البته تامین 
مالی ارزی از طریق اوراق مرابحه ارزی محدود به این صنایع نیست و حوزه های دیگر 
نیز می توانند مطابق با ضوابط و شــرایط، درخواســت و طرح های توجیهی خود را به 
ایــن مرکز ارائه دهند معاون ارزی مرکــز مبادله ایران در خصوص ویژگی ها و مزایای 
انتشــار اوراق مرابحه ارزی در این مرکز توضیــح داد: دریافت مجوز بانک مرکزی در 
خصوص طرح ها و پروژه های ارائه شده توســط شرکت ها در سریعترین زمان ممکن، 
هزینه مناســب تامین مالی ارزی توسط ناشــر، همکاری بانک مرکزی، شبکه بانکی 
کشــور، صنایع صادرات محور و شرکت های تامین ســرمایه در فرایند عرضه اوراق و 
کاهش ریســک خریداران اوراق مرابحه ارزی برای دریافت سود سالیانه و اصل آن با 
توجه به تضمین اوراق توســط رکن ضامن، از ویژگی ها و مزایای انتشــار این اوراق 

اســت. طرزعلی در ادامه تاکید کرد: با توجه به شرایط دشوار تامین مالی ارزی از 
طریــق بازارهای بین المللی، ایجاد تالار قراردادهای نوین ارز با کمک بانک مرکزی 
جمهــوری اسلامی ایران، از ضرورت های فعلی اقتصاد کشــور بــود که با موفقیت 
انجام شــد و در حال فعالیت اســت. معــاون ارزی مرکز مبادله ایــران در پایان 
تشــریح کرد: اجرایی شدن طرح ها و پروژه های جدید و ناتمام شرکت های بزرگ، 
موجب افزایش تولید، افزایش صادرات و نهایتاً رشــد اقتصادی کشــور می شــود. 
شــرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس به منظور تامین مالی پروژه »بهســازی 
و احداث تاسیســات جمع آوری گازهای مشعل« از امروز ســه شنبه ۲۲ آبان ماه 
۱۴۰۳ اقــدام به انتشــار اوراق به مبلغ ۵۰ میلیون یورو کــرد و پذیره نویسی آن 
به مدت یک هفته و تا ۲۹ آبان ماه ادامه دارد. این تامین مالی و توســعه فازهای 
این شــرکت بزرگ بدون شک ارز آوری بالایی را در ســال های آتی برای اقتصاد 
کشــور فراهم خواهد نمود. این شــرکت در آذرماه سال ۱۴۰۲  نیز ۱۰۰ میلیون 
یــورو برای تکمیل این پروژه از طریق مرکز مبادله ایران تامین مالی کرده اســت.  
با توجه به بررسی های کارشــناسی صورت گرفته، شــرکت پالایــش گاز بید بلند 
خلیج فارس جهت تامین خوراک و کســب ســود و ارزش افــزوده بالاتر درصدد 
اجرای طرح بهســازی، جمع آوری و پالایش گازهای مشعل جهت بازیافت گازهای 
فلر اســت که از ارزش ســوختی بالایی برخوردارند و می توانند به عنوان خوراک 
واحدهای صنعتی مورد اســتفاده قرار بگیرد و از طرفی مشــکلات محیط زیستی 
مانند آلودگی، دود، گرما، صدا و بــوی نامطبوع و هدر رفت منابع اقتصادی را نیز 
مرتفع می کند. شــرکت پالایش گاز بید بلند خلیج فارس برنامه دارد که از طریق 
جمع آوری منابع حاصل از عرضه اوراق مرابحه ارزی طرح بهســازی و جمع آوری 

اجرایی کند. را  گازهای مشعل 

جدیدترین گزارش ماهانه اوپک نشان داد قیمت نفت سنگین ایران در اکتبر افزایش یافت و تولید نفت کشور بالای ۳ 
میلیون بشکه در روز ایستاد.به گزارش ایسنا، سازمان کشورهای صادر کننده نفت )اوپک( در گزارش ماهانه خود از بازار 
نفت، اعلام کرد قیمت هر بشکه نفت سنگین ایران در اکتبر به ۷۴ دلار و ۶ سنت رسید که در مقایسه با ۷۳ دلار و ۵۹ 
سنت درسپتامبر، ۴۷ سنت معادل ۰.۶ درصد افزایش داشت. میانگین قیمت نفت سنگین ایران از ابتدای سال ۲۰۲۴ 
تاکنون، به ۸۱ دلار و ۳ ســنت در مقایســه با ۸۳ دلار و ۳۱ سنت در مدت مشابه سال ۲۰۲۳ رسید.ارزش سبد نفتی 
اوپک در اکتبر ، ۸۶ سنت معادل ۱.۲ درصد افزایش یافت و به ۷۴ دلار و ۴۵ سنت در هر بشکه رسید. میانگین ارزش 
سبد نفتی اوپک از ابتدای سال ۲۰۲۴ تاکنون، به ۸۱ دلار و ۲۱ سنت در هر بشکه رسید که در مقایسه با ۸۳ دلار و ۱۱ سنت در مدت مشابه سال میلادی 
گذشــته، یک دلار و ۹۰ ســنت معادل ۲.۳ درصد کاهش داشت. طبق آمار منابع ثانویه اوپک، تولید نفت اوپک که متشکل از ۱۲ کشور است، در سپتامبر، به 
۲۶.۵۳ میلیون بشــکه در روز رسید که ۴۶۶ هزار بشــکه در روز بر مبنای ماه به ماه، افزایش داشت. تولید نفت در لیبی، نیجریه و کنگو افزایش داشت، اما در 

ایران، عراق و کویت، کاهش پیدا کرد.

تورم خرده فروشی هند در ماه اکتبر به بالاترین حد خود در ۱۴ ماه گذشــته رسید که ناشی از جهش قیمت ســبزیجات و امیدها به کاهش نرخ بهره 
بانک مرکزی در ماه آینده بود. به گزارش ایسنا، داده ها نشان داد که تورم خرده فروشی سالانه ۶.۲۱ درصدی در ماه اکتبر برای اولین بار در بیش از یک 
سال گذشته از مقدار تحمل بانک مرکزی عبور کرد و بالاتر از برآورد ۵.۸۱ درصدی در نظرسنجی رویترز بود. بانک مرکزی هند موظف است تورم را 
در محدوده ۲ تا ۶ درصد و هدف میان مدت ۴ درصد نگه دارد. در ماه سپتامبر، تورم ۵.۴۹ درصد بود که بالاترین میزان در ۹ ماه گذشته بود. افزایش 

قیمت موادغذایی قدرت خرید خانوارها با درآمد متوســط  را کاهش داده و بر درآمد شــرکت ها تأثیر گذاشــته و به رشد سومین اقتصاد بزرگ آسیا آسیب وارد کرده است. بانک مرکزی 
رشــد تولید ناخالص داخلی را ۷.۲ درصد برای ســال مالی ۲۰۲۴ تا۲۰۲۵ پیش بینی کرده است، اما پیش بینی کنندگان با توجه به نشانه هایی از ضعف در مصرف شهری شروع به کاهش 
تخمین ها کرده اند. با وجود این، تورم بالا به این معنی است که بانک مرکزی احتمالًا کاهش نرخ بهره را به تعویق می اندازد، حتی اگر در ماه اکتبر موضع سیاست پولی خود را تغییر دهد، 
که نشان دهنده کاهش نرخ های آینده است.تورم سالانه اقلام خوراکی که نزدیک به نیمی از سبد مصرفی را تشکیل می دهد، از ۹.۲۴ درصد در ماه گذشته به ۱۰.۸۷ درصد افزایش یافت. 
قیمت سبزیجات در اکتبر ۴۲.۱۸ درصد نسبت به سال گذشته پس از افزایش ۳۶ درصدی در سپتامبر افزایش یافت. نرخ تورم غلات ۶.۹۴ درصد در مقایسه با ۶.۸۴ درصد در ماه سپتامبر 
بود، در حالی که نرخ تورم حبوبات ۷.۴۳ درصد در مقابل ۹.۸۹ درصد در ماه قبل بود.نرخ تورم روغن ۹.۵۱ درصد در مقایســه با ۲.۴۷ درصد در ماه قبل بود که بیشــتر ناشی از افزایش 

قیمت روغن خوراکی بود. قیمت سبزیجات شدیدترین جهش را داشت. تورم اصلی، بدون احتساب قیمت های بی ثبات موادغذایی و سوخت، در نزدیکی ۳.۷ درصد در اکتبر ثابت ماند.

با افزایش تورم خرده فروشیقیمت نفت سنگین ایران افزایش یافت

سومین اقتصاد بزرگ آسیا به چالش سبزی رسید

معاون ارزی مرکز مبادله ایران اعلام کرد

تامین مالی ارزی صنعت پالایش گاز از طریق مرکز مبادله ایران
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در اجلاسیه کمیته ملی استانداردهای فناوری نانو »فناوری نانو، واژه نامه- قسمت 
۱: اصطلاحات اصلی« با هدف تعریف اصطلاحات در حوزه فناوری نانو و تسهیل 
ارتباطات بین ســازمانی و افراد در صنعت مصوب شد.به گزارش خبرگزاری مهر 
به نقل از ســتاد نانو، اجلاسیه کمیته ملی اســتانداردهای فناوری نانو با حضور 
نمایندگان سازمان استاندارد، دکتر احمدوند دبیر ستاد توسعه فناوری های  نانو و 
میکرو، کارشناسان ستاد نانو و نمایندگانی از دانشگاه ها، شرکت ها و آزمایشگاه ها 
برگزار شد و در این جلسه، استاندارد »فناوری نانو- واژه نامه- قسمت ۱: اصطلاحات 
اصلی« با هدف تعریف اصطلاحات در حوزه فناوری نانو و تســهیل ارتباطات بین 
سازمانی و افراد در صنعت و همه کسانی که با آنها در تعامل هستند، دفاع و مصوب 
شد.در اردیبهشت سال ۱۳۹۶، به همت دکتر علی بیت اللهی استاندارد ملی شماره 
۱-۸۰۰۰۴ با عنوان »فناوری نانو – واژه نامه – قسمت ۱: اصطلاحات اصلی« که در 
سال ۱۳۹۵ مصوب شده بود، به عنوان استاندارد مرجع برای واژه ها، اصطلاحات و 
تعاریف فناوری نانو شناخته و جایگزین استاندارد ملی شماره ۱۲۰۹۸ اعلام شد.

اســتاندارد ملی ۱۲۰۹۸، به عنوان اولین اســتاندارد ملی و اصلی ترین استاندارد 
کشــور در حوزه واژه ها، اصطلاحات و تعاریف فناوری نانو شــناخته می شود که 
در ســال ۱۳۸۸ بر اساس مجموعه ای از اســتانداردهای معتبر ملی و بین المللی 
تدوین شد.اکنون در سال ۱۴۰۲ با تلاش اعضای کمیته فنی و کارشناسان ستاد 
نانو، اســتاندارد کاربردی »فناوری نانو- واژه نامه- قسمت ۱: اصطلاحات اصلی«، 
تجدیدنظر شده و تغییرات مهمی در تعاریف و واژه های این استاندارد انجام شده 
است.برای تدوین پیش نویس این استاندارد ملی در نیمه دوم سال ۱۴۰۲، هشت 
جلسه کمیسیون فنی به صورت مجازی با حضور نمایندگانی از گروه استاندارد و 
ایمنی و گروه ارزیابی و نظارت ستاد نانو، دانشگاه ها، سازمان استاندارد، شرکت ها و 
آزمایشگاه ها تشکیل شد و با توجه به اهمیت موضوع، تمامی واژه ها و اصطلاحات 
با دقت بسیار بالا بررسی و به چالش گذاشته شدند.پیش نویس استانداردهای ملی 
که توسط متخصصان و ذی نفعان هر حوزه و زیرنظر کمیته های فنی متناظر تدوین 
می شــوند، در نهایت در جلسات کمیته ملی استانداردهای فناوری نانو بررسی و 
پس از تایید سازمان ملی استاندارد، به عنوان استاندارد ملی ایران منتشر می شوند.
این استاندارد مهم نیز در جلسه کمیته ملی پس از بررسی نماینده سازمان ملی 

استاندارد ایران و دفاع دبیر و دیگر اعضا مورد تایید، واقع و مصوب شد.
ارسال طرح های پیشنهادی تا ۱۵ اسفند؛

نخستین رویداد ملی ساخت تراشه 
میکروالکترومکانیکی برگزار 

می شود

نخســتین رویداد ملی ساخت تراشه میکروالکترومکانیکی )MEMS( به همت برنامه 
ملی میکروالکترونیک و ستاد توسعه فناوری نانو و میکرو معاونت علمی برگزار می 
شــود.به گزارش خبرگزاری مهر، رویداد ملی ســاخت تراشه میکروالکترومکانیکی 
شامل مسابقه ســاخت فشارســنج )Pressure Sensor( و مســابقه ساخت سنسور 
شتاب ســنج تک محوره )Uniaxial Accelerometer( اســت.کاربردهای فشارسنج در 
خودرو، دســتگاه های لوازم خانگی، مانیتورینگ پزشکی، تجهیزات ورزشی و لوازم 
پوشیدنی و سنســور شتاب ســنج تک محوره در پایش ســازه ها، راه آهن، خودرو، 
گام شمار، رباتیک و …است.مهلت ارسال طرح های پیشنهادی، ۱۵ اسفندماه ۱۴۰۲، 
زمان اعلام نتایج فروردین ماه و زمان شــروع به کار تیم های برگزیده، اردیبهشــت 
ماه سال آینده اعلام شده است.متقاضیان می توانند ضمن اطلاع از مشخصات فنی 
clab.cleanroom@sharif. و ارســال طرح های پیشنهادی خود به نشــانی الکترونیک

edu برای کســب اطلاعات بیشتر با شــماره های ۶۶۱۶۸۲۳۰ و ۶۶۱۶۶۲۱۷ – در 

ســاعات اداری – تماس بگیرند.شایان ذکر است تیم های اول هر محور رویداد ۱۰۰ 
میلیون تومان و تیم های دوم هــر محور رویداد ۵۰ میلیون تومان دریافت خواهند 
کرد.برگزاری کارگاه های آموزشی و مشاوره فنی ساخت به طرح های برگزیده، ارائه 
خدمات ســاخت تراشه، خدمات زیرســاخت آزمون و بسته بندی تراشه ها، حمایت 
از تجاری ســازی محصول با اولویت خودرویی، تجهیزات پزشــکی و لوازم خانگی و 
اختصاص فضا جهت طراحی و ساخت از دیگر حمایت هایی است که شرکت کنندگان 

رویداد از آن بهره مند خواهند شد.

در اجلاسیه کمیته ملی استانداردهای نانو؛

واژه نامه نانو برای تعریف 
اصطلاحات تصویب شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

قابی از تهران !!

ازهر دری خبری !!

فراری 365P برلینتا کلاسیک، سوپر اسپرت سه نفره با پیشرانه 12 سیلندر

فراری ۳۶۵P برلینتا جزو شاخص ترین محصولات این خودروساز است و یکی از مالکان قبلی آن یعنی جیانی آنیلی جزو قوی ترین افراد کشور ایتالیا به شمار می رود. پس از بازسازی کامل این 

خودروی زیبا توسط شرکت کیدستون شاهد حضور ۳۶۵P برلینتا در فیلمی نوستالژیک هستیم. باید دانست شرکت کیدستون قبلاً سابقه فروش خودروی مک لارن F1 گوردون موری و خرید فراری 

۵1۲F برای آدریان نیووی را داشته است. همچنین باید گفت یکی از مالکان این خودرو جیانی آنیلی است که رئیس فیات و جزو قوی ترین مردان کشور ایتالیا بوده و خانواده او همچنان کنترل 

فراری را در اختیار دارد. قطعاً حرف های گفتنی زیادی درباره آنیلی و دوست خوب او یعنی جیامپیرو بونیپرتی وجود دارد اما آنچه اهمیت دارد این است که این دو نفر از جمله مشهورترین و 

قوی ترین افراد زمان خود بوده اند و همین موضوع درباره خودروی سه نفره فراری نیز صدق می کند. ما به دنبال لو دادن داستان فیلم بازگشت به خانه: خودروی جدید امپراتور نیستیم اما این 

 ۳۶۵P فیلم داستان پسری را روایت می کند که پدرش را در مسابقات فوتبال همراهی می کند تا بتواند با خودروهای افراد ثروتمند حاضر در مسابقات ملاقات کند. یکی از این خودروها فراری

برلینتا است که مدت ها قبل از خودروهایی همچون مک لارن F1 و اسپیدتیل و گوردون موری T.۵0 از طراحی سه نفره سود می برد. این خودرو زمانی تولید شد که فراری در اولین مراحل توسعه 

طراحی پیشرانه وسط/عقب برای خودروهای خود بود. همچنین ۳۶۵P یکی از سه پروتوتایپ طراحی شده برای چنین طراحی پیشرانه ای محسوب می شود. انزو فراری مخالف ایده نصب پیشرانه 

1۲ سیلندر در میانه خودرو بود اما جیانی آنیلی و لوئیجی چینتی وارد کننده محصولات فراری به آمریکا طرفدار این طراحی بودند و نهایتاً نیز تنها دو خودروی تولید شده را خریداری کردند.

سقوط چلسی به رده یازدهم جدول با شکست برابر ولورهمپتون

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ثریا در اغما

جیسون موموآ
جیســون موموآ با نــام کامل ژوزف جیســون 
ناماکهــا مومــوآ در ۱ اوت ۱۹۷۹ در هونولولو، 
هاوایی آمریکا زاده شــد. زمانــی که او کودک 
بود، پدر و مادرش از هم جدا شــدند و جیسون 
با مادرش در نورواک، آیووا زندگی می کرد. پس 
از فارغ التحصیلی از دبیرستان، در دانشگاه هاوایی 
در مانوا در رشتهٔ زیست شناسی دریایی مشغول 
به تحصیل شد.موموآ در سال ۲۰۰۵ با لیزا بونت 
نامزد شد. حاصل این رابطه یک فرزند دختر زادهٔ 
ســال ۲۰۰۷ و یک فرزند پسر زادهٔ سال ۲۰۰۸ 
هستند. این زوج در ســال ۲۰۱۷ و پس از ۱۲ 
سال زندگی مشترک در یک مراسم خصوصی با 
هم ازدواج کردند. در ۱۳ ژانویه ۲۰۲۲ بعد از ۱۶ 
سال زندگی مشترک اعلام کردند که از هم جدا شده اند.]۱[او به ورزش های رزمی تسلط کامل دارد و 

از سال ۲۰۱۷ به فراگیری ورزش جوجیتسو برزیلی مشغول شده است.زخم روی صورت
جیســون موموآ در ســال ۲۰۱۴در سال ۲۰۰۸ در یک کافه، مردی با در دست داشتن تکهٔ شکستهٔ 
یک بطری نوشیدنی به جیسون موموآ حمله کرد و صورت او را زخمی کرد. طی این حادثه صورت 
موموآ ۱۴۰ بخیه خورد و او مجبور به انجام جراحی پلاستیک شد. مراحل رشد و پیشرفت جیسون 
موموآ به سرعت اتفاق افتاد. درست در همان زمان که موموآ در فروشگاه مشغول به کار بود، پیشنهاد 
نقش آفرینی در سریال درام اکشن بی واچ به او مطرح شد. این سریال، شروع حرفهٔ بازیگری جیسون 
 ]۳[North Shore, Johnson Family Vacation بود. پس از آن موموآ در فیلم و سریال های مختلفی مانند
و The Game]۴[ بــه ایفای نقــش پرداخت. ایفای نقش کال دروگو در ســریال پرطرفدار بازی تاج 
و تخت، و در کنار بازیگران مشــهوری مثل امیلیــا کلارک و کیت هرینگتون نیز یکی از نقش های 
پرطرفدار جیســون موموآ می باشــد.]۵[ موموآ همچنین در چندین اثر کمپانی دی سی هم حضور 
داشته اســت. بازی در فیلم های لیگ عدالت، آکوامن]۶[ و سریال دیدن محبوبیت او را چندین برابر 
کرد.از ســال ۲۰۱۶، موموآ نقش آکوامن را در دنیای توســعه یافته دی سی به تصویر می کشد. فیلم 
اصلی این کاراکتر با نام آکوامن در ســال ۲۰۱۸ اکران و دنبالهٔ آن با نام آکوامن و پادشاهی گم شده 
در ۲۰۲۳ اکران خواهد شــد. او در فیلم علمی تخیلی تل ماســه )۲۰۲۱( و فست اکس )۲۰۲۳( نیز 

ایفای نقش کرده است.

فرهنگ

با اســتفاده از گرافن و مواد مغناطیسی، حسگر 
پوشــیدنی ساخته شــده که می تواند به صورت 
مســتمر نشــانگرهای ســلامتی را رصد کند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، محققان دانشگاه پکینگ، 
دانشــگاه علوم و فناوری پکن و دانشــگاه پکن 
حســگرهای گرافنی خودمونتاژ شــونده را برای 
توسعه الکترونیک پوشیدنی توسعه می دهند. در 
این حســگرها از ذرات مغناطیسی استفاده شده 
است.در حالی که حسگرهای پوشیدنی می توانند 
ردیابی مستمر نشانگرهای سلامتی را انجام دهند، 
اما اکثر این دستگاه ها هنوز دارای ساختار صلب 
بوده و تنها یک کار مشخص را انجام می دهند، در 
واقع بیشتر تجهیزات ساخته شده تا کنون، فاقد 
تطبیق پذیری برای رفع نیازهای کاربران هســتند. اما نتایج این پروژه می تواند منجر به ساخت 
تجهیزاتی برای رفع نیازهای مختلف کاربران شــود.بهینه کردن خواص الکترونیکی و مکانیکی و 
همچنین موضوع زیست ســازگاری از جمله چالش های مهم در مسیر ساخت ادوات الکترونیکی 
پوشیدنی است. افزایش دقت در تشخیص و انطباق پذیری آن ها، نیازمند وجود حسگرهای دقیق 
اســت.در این پروژه محققان نانوکامپوزیت های گرافنی مغناطیســی ساختند که دقت حسگر را 
افزایش می دهد در حالی که خود مونتاژ شونده نیز هستند.هدایت بالا و زیست سازگاری گرافن، 
آن را به یک ماده پایه جذاب برای الکترونیک های مورد اســتفاده روی پوســت تبدیل می کند. 
محققان با استفاده از لیزر حفره هایی روی گرافن ایجاد کردند که با این کار یک شبکه انعطاف پذیر 
و رسانا پدید می آید که برای استفاده در بخش حسگری الکتروشیمیایی و دریافت سیگنال های 
الکتروفیزیولوژی مناسب است.آزمایش ها نشان داد نانوکامپوزیت گرافنی مغناطیسی دقت حسگر 
را برای متابولیت هایی مانند اســید اوریک و پیریدوکسین ۷۰ ٪ بهبود می بخشد و امپدانس های 

مربوط به سنجش الکتروفیزیولوژیکی را ۸۷ ٪ در مقایسه با گرافن متخلخل کاهش می دهد.

با استفاده از گرافن؛

ساخت حسگر انعطاف پذیری که هنگام 
ورزش مراقب سلامتی شما است
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کتاب ثریا در اغما اثر اســماعیل فصیح اســت که در اسفندماه 
۱۳۱۳ در تهران دیده به جهان گشــود. پس از طی تحصیلات 
عالی در امریکا به ایران بازگشت و از سال ۱۳۴۲ در شرکت ملی 
نفت ایران در مناطق نفت خیز جنوب، به کار پرداخت تا در سال 
۱۳۵۹ با سمت استادیاری دانشکده نفت آبادان بازنشسته شود. 
فصیــح در تیرماه ۸۸ در حالیکه آثار بســیاری برای مخاطبین 
ایرانی به یادگار گذاشــته بود، دیده از جهان فرو بســت. برخی 
از آثارش شامل رمان های: شراب خام، داستان جاوید، دل کور، 
زمســتان ۶۲. مجموعه داستان هایی نظیر: خاک آشنا، دیدار در 
هند و ترجمه هایی از کتب روانشناسی همانند: ماندن در وضعیت 
آخر، خودشناســی به روش یونگ و تحلیل رفتار مقابل در روان 
درمانی، می توان اشــاره کرد. داستان این کتاب از جایی شروع 
می شــود که جلال آریان، کارمند شرکت ملی نفت ایران، ناچار 
می شود در بحبوحه جنگ تحمیلی به پاریس برود. ثریای بیست 
و ســه ساله که بر اثر ســانحه ای از دوچرخه بر زمین افتاده است، دچار عارضه مغزی شــده و تمام طول داستان بر 
تخت آرمیده اســت. جلال که از دلِ جنگ و خون و آتش و خمپاره پا به پاریسِ عشــاق می گذارد، به ناگاه خود را در 
بیمارستان، منفعل می یابد، چه بسا برای ثریا از دست کسی کاری جز دعا بر نمی آید. چشمان مادرش در تهرانِ قحطی 
زده دوخته بر تلفن اســت، تا شــاید خبری از سلامت فرزند بیابد. جلال هم که حالا بالاجبار باید در پاریس بماند، از 
طریق دوستانِ ســابق و یاران مهاجر خود وارد فضاهای روشنفکری می شود که در کافه های دودزده ی پاریس حاکم 
اســت. قشری که فصیح، ما را از طریق جلال آریان با آن آشنا می کند، فراریان از جامعه انقلاب زده  ایران است که در 
بحبوحه روزهای پرتلاطم، بارشان را بستند و فرار را بر قرار ترجیح دادند. یا عده ای که از ترس جنگ، پول هایشان را 
در آستر کت، جاساز کردند و زمینی از ایران گریختند تا ترکش های توپ و تفنگ صدام حسین دامن گیرشان نشود. 
بگذار جوانان بمانند و سر پر سودایشان. ما را بهر جنگ نیافریده اند. آنها رفتند و درست در روزهایی که وطنشان در 
طلب دست یاری بود، نه تنها ندای هل من ناصر را نشنیده گرفتند، بلکه تا می توانستند از تن زخمی و شرحه شرحه 
ایران کندند و بردند تا شب های روشنِ غربت را با ناله هایی از برای وطن و جام هایی از برای سلامتی رنگین کنند. ثریا 
در اغماست و از دست کسی کاری برنمی آید. همه، تنها نشسته اند و نگاه می کنند تا چه پیش آید. اما شاید این ثریا، 
جهان فلسفی نویسنده باشد، جهانی که در اغما فرو رفته، روزهایی شبیه به هم و دویدن از پی هیچ، بدون کوچکترین 

نشانی از هشیاری. جهانی مغشوش که اغتشاشش در تضاد با آشفتگی روزهای نخستین جنگ است.

شکست چلسی و پیروزی خانگی یونایتد مهمترین نتایج لیگ برتر در روز یکشنبه بود.به گزارش ایسنا،  هفته بیست وسوم لیگ برتر انگلیس، با برگزاری سه 
دیدار ادامه یافت که در یکی از بازیها منچستریونایتد توانست وستهم را با نتیجه ۳ بر صفر شکست دهد. راسموس هویلوند در دقیقه ۲۳ و آلخاندرو گارناچو 
دو بار در دقایق ۴۹ و ۸۴ گل های این بازی را برای منچستریونایتد به ثمر رساندند. منچستریونایتد با این نتیجه دوازدهمین پیروزی  خود را کسب کرد 
و با ۳۸ امتیاز به رده ششم رسید.در دیگر دیدار چلسی در خانه برابر ولورهمپتون حرفی برای گفتن نداشت و با نتیجه ۴ بر ۲ برابر ولورهمپتون شکست 
خورد.   کول پالمر  و تیاگو سیلوا برای چلسی در این دیدار توانستند گلزنی کنند.  چلسی با قبول دهمین باختش در فصل جاری لیگ برتر انگلیس به 

رده یازدهم سقوط کرد.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

3 میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری
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تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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هری کین با موافقت باشگاه بایرن  مونیخ سه هفته مرخصی خواهد داشت و دیرتر از دیگر بازیکنان به اردوی باشگاه آلمانی اضافه خواهد شد.به گزارش 
ایسنا، بایرن مونیخ امیدوار است هری کین در مرخصی سه هفته ای بعد از پایان جام ملت های اروپا بتواند آماده شروع فصل جدید شود.کریستف فرویند، 
مدیر ورزشــی بایرن  مونیخ، در این باره گفت: بدیهی اســت که شکست در فینال برای او سخت است. این اولین فینال هری کین نبود و اکنون او دارد 
خودش را جمع وجور و باتری اش را شارژ می کند و از وقتش با خانواده لذت می برد. فصل قبل نیز برای هری بسیار بسیار طولانی بود و با موافقت باشگاه 
سه هفته استراحت خواهد داشت.بنابراین هری کین اردوی بایرن مونیخ در کره جنوبی را از دست خواهد داد و اوایل ماه اوت به تمرین های بایرن اضافه 
خواهد شد.این بازیکن ۳۰ ساله به تازگی با مشکلات کمر دست وپنجه نرم می کرد و در دیدار با اسپانیا نیز تعویض شد. مونیخی ها امیدوارند مهاجم ۱۰۰ 

میلیون یورویی شان برای فصل جدید بهبود یابد و بتواند به موقع خودش را به تیم برساند.

3 هفته استراحت برای فراموش کردن یورو
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هرگز محمد موسوی را عصبانی نکنید!
سیدمحمد موسوی جزو نسل طلایی والیبال ایران است که با دفاع  و اسپک های سرعتی اش به یکی از بهترین بازیکنان در دنیای والیبال تبدیل 

شد؛ ستاره ای که هنوز هم می درخشد و از مهره های کلیدی تیمش به شمار می رود. 

ورزشی


